
 



 
Vážení spoluobčané, 
 
přichází čas Vánočních svátků a oslav konce roku a tak dovolte, abych zhodnotil uplynulý 

rok. 
Je potřeba si připomínat i spoustu věcí, které se v naší 

obci vytrvale daří. Nemůžeme si obecně nemyslet, že jsou 
v dnešní době samozřejmostí. Každý rok se o dění v obci starají 
zájmové spolky a sdružení. Chválím tedy jejich aktivitu a nadšení, 
s jakou se do akcí pouštějí, bez nároku na  finanční odměnu. 
Velmi si vážím hodnot, které přežívají snad jen díky této činnosti. 
Je to velká devíza Bozkova, že se o kulturu, sport a další 
zájmovou činnost takhle dokážeme postarat. Pro některé 
jednotlivce je to velký nápor po celý rok, ale i všichni, kteří 
nakonec přiloží ruku k dílu, mají velký podíl na pozitivním vnímání 
Bozkova jako celku. Ne vždy jdou věci jednoduše nebo 
samozřejmě, ale my Bozkováci máme tu velkou výhodu, že se 
umíme dohodnout a ve finále táhnout za jeden provaz. Apeluji 
proto na mladou generaci, aby tyto aspekty nepodceňovala a 
snažila se je pozitivně vnímat. Tyhle věci a hodnoty z nás 
konzumní způsob života vytlačuje. 

Všechny spolky se budou jistě na dalších stránkách prezentovat svojí činností. Já za 
všechny vyzdvihnu skupinu kolem Zuzky Jodasové. Jejich činnost na poli výtvarném, zaměřená 
hlavně na děti, je v mých očích vnímána, jako velký přínos v dobrovolné práci občanů. 

Malý dluh cítím, oproti okolním vesnicím, ve fungování nějaké zájmové skupiny dříve 
narozených. Mohli by rovněž tvořit partu, která by obohatila náš společenský život. Myslím, že 
hlavně jejich vtip a nápad nám tu rozhodně maličko chybí. Je spousta činností a vědomostí, které 
by mohli mladší generaci předat. 
 

Samozřejmě nám nová doba přináší i spoustu problému. Vzpomenu ty, které bychom 
každý mohli řešit s jistou samozřejmostí. Týká se to úpravy zahrad, mezí a zeleně jako takové. 
Některým z nás se nedaří posekat svůj pozemek, dokonce ani jednou v roce, někteří 
vyhledáváme, jak se zbavit zodpovědnosti za několik decimetru travního porostu sousedícího 
přímo s naším. Pryč jsou ty časy kdy každá mez byla dobrá k obhospodařování. A jak dnešní doba 
velí, hledáme radši půl roku zodpovědnost někoho jiného. Jistě se Bozkováček dostane i do rukou 
chalupářů a majitelů pozemků nebydlících v Bozkově, ani vy nejste od těchto mravních povinností 
oproštěni. Týká se to i chování při ukládání odpadu na sběrných místech. Ale přece i takovéto 
maličkosti nám všem přináší dobrý pocit ze života, tak je ctěme. Nikdo to za nás stejně neudělá. 

Ještě jednu věc musím zmínit. Jsou to opravy vodovodního řádu. Obec je vlastníkem a 
správcem hlavního rozvodného řádu. Pokud je odhalená závada na spoji hlavního řádu s vaší 
přípojkou k domu, podílí se na opravě obec padesáti procenty ceny. Pokud je ovšem závada na 
vašem vedení, platíte opravu vy jako vlastníci přípojky. To na vysvětlenou, protože je to poměrně 
častý dotaz. Jakékoli poruchy, žádosti o opravy a připojení je potřeba vždy hlásit na Obecním 
úřadu v Bozkově. Opravy hlavních řádů, případně budování schválených přípojných 

míst na těchto řádech zajišťuje odborná firma určená obcí (v současné době fi p. 
Karla Valhy, který má o vodovodní síti přehled získaný letitými zkušenostmi). 

Upozorňuji, že nelze tyto práce svévolně a bez předchozího projednání se 
správcem vodovodu provádět. 
 

Na příští rok obec požádala o řadu dotací na realizaci investičních akcí, 
týkajících se hlavně veřejných budov (ZŠ, MŠ, obecní úřad). Stále  také  žije 
možnost rekonstrukce silnice. Čekají nás jednání kolem nového územního plánu. 

Budeme žádat o pozemkové úpravy. Rovněž nechceme ustupovat od zavedených kulturních a 
sportovních akcí. Prostě spousta práce pro nás všechny. Jsem vždy rád, když se dozvím z Vaší 
strany nějaké náměty, které vedou ke zlepšení života v naší obci. Netýkají se jenom kritických slov, 
ale přinášejí i nové možnosti řešení, přeci jenom mě otec nemohl informovat o veškeré 
problematice. 



 
Dovolte abych Vám popřál hezké Vánoce, dětem spoustu vhodných dárků pod stromeček a 

do nového roku hodně zdraví, pevných nervů a pozitivního myšlení. 
Stanislav Doubek, starosta obce 

------------------------------------------------------------------------------------------ 
 

Glosa s přáním nakonec 
 
Nesem vám noviny, poslouchejte, 
z Betlémské krajiny, pozor dejte. 
Slyšte je pilně a neomylně, rozjímejte.  
 

Verš ze známé koledy jsem si vybral na začátek své úvahy o 
dobrovolnosti a obsahu našeho Bozkováčku. Pan starosta již pochválil 
dobrovolnickou aktivitu v naší obci. Je dobrá? Já bych odpověděl, je. 
Kdyby nebyla, nebudeme budovat sportovní hřiště, hasičské cvičiště a 
nebudeme se trápit přístavbou sokolovny. Ta přístavba zkvalitní práci 
našich divadelních souborů a jistě ji kladně přijmou i naši hosté, účinkující 
v hojných kulturních pořadech. 

Vím, že se ještě najdou lidé - nejsem si jistý, jestli budou z naší obce – kteří si myslí, že 
dobrovolníci, převážně vykonávající svoje poslání téměř profesionálně, jsou za to honorováni. A to 
je velký omyl! Hasiči, sportovci, vedoucí zájmových kroužků a další dobrovolníci konají svoji 
činnost zdarma. Co zdarma, kolikrát k tomu ještě přidají ze svého. Ono totiž třeba propálený 
benzín není komu vyúčtovat.  

To by lidem, což tuto činnost vykonávají by ani tak nevadilo, spíše je trápí to, že ani stát 
nedoceňuje tuto práci. A to jak finančně, tak morálně. Po povodních se najde politik, který halasně 
tvrdí, že bez dobrovolníků by to nešlo, ale za týden již o tom nic neví. Prostě politická, špatná 
paměť. Jenže sami víme, že jak na co! 

Takže, když nás politici nepochválí, pochválíme se sami: V naší obci je spousta spolků. 
Všechny spolky jsou ochotni táhnout za jeden provaz, není mezi nimi řevnivost navzájem si přejí 
dosažené úspěchy. Třeba je tomu i proto, že naše Obecní zastupitelstvo působí jako scelovací 
prvek, podpora spolkových činností.  

Vlastně jsem ještě neřekl, proč ten veršík v úvodu. Ten proto, že i my vám přinášíme 
Bozkováček. Noviny, kde byl osloven každý spolek, aby se pochlubil svými úspěchy. Neúspěchy 
jsou jistě také, ale kdo by si s nimi kazil nejkrásnější svátky roky. Ty si vyřešíme sami, bez 
veřejnosti. Přece nejsme politici, abychom se dohadovali přes média! 

 
Tak jsem se již dost vykecal, jen ještě jedno řeknu 

nakonec: 
 
Mějte se o Vánocích všichni hezky a do nového roku 

vstupte s přáním splnění všech Vašich tajných tužeb, plni 
štěstí, zdraví a neutuchajícího elánu. 

To Vám přeje K.Čermák sen. 
 
 
 

 
------------------------------------------------------------------------------------------------------------- 

TJ SOKOL Bozkov 
 

Činnost naší TJ je jako každoročně velmi bohatá jak na poli sportovním, tak na poli 
kulturním a společenském. V naší TJ aktivně působí 3 fotbalová mužstva a to v krajských a 
okresních soutěžích. Dobrých výsledků dosahují také divadelní soubory, dětský a dospělý. Je 
chvályhodné, že svoji činnost obnovil po krátké odmlce i loutkový soubor. Ve školní tělocvičně cvičí 
děti, jednou týdně a třikrát týdně dvě skupiny žen.  

Vánoce 
Terezka Nováková, 5. ročník 
 
Vánoce jsou zase tady, 
abychom se těšili 
na zdobení, na pečení 
a štědrovečerní večeři. 
 



Největší akcí letošního roku  bylo oficiální otevření  rekonstruovaného sportovního areálu 
„Na cihelném poli“. Po nekonečném reklamačním řízení se konečně podařilo dokončit fotbalové 
hřiště. Tím se naše fotbalové týmy dočkaly konečně „svého“ domácího prostředí. Dočkaly se 
areálu, který nám mohou leckterá větší města závidět. Při složitých reklamačních jednáních, která 
byla mnohdy velice složitá a komplikovaná se ukázalo, že nejkladnější vztah k vesnickému sportu 
měla firma Sport-technik Bohemia z Prahy, jejíž vlastníkem je pan Vopička (bývalý reprezentant 
v hokeji a tenise) . Jen díky této firmě nedospělo reklamační řízení až k soudu, což by nadále 
komplikovalo situaci ve 
sportu v Bozkově. Naopak 
velmi negativně vidím postoj 
představitelů firmy „Stavební 
regionální“ z Liberce. Tato 
firma upřednostňovala 
soudní řízení. Vše nakonec 
ale dopadlo dobře (i když po 
dlouhé době). Tím mají naši 
fotbalisté také širokou 
podporu domácích fanoušků, 
čehož si velice váží. 

Sportovní areál nyní 
má dětské hřiště, 
víceúčelové hřiště a 
fotbalové hřiště s novým zázemím. Slouží k využití široké veřejnosti, což je zárukou nabídky 
sportovních aktivit všem věkovým kategoriím.  

Další akcí, která zabrala spoustu času, hlavně administrativního charakteru, je přístavba 
skladových prostor a sociálního zázemí pro provozování kulturních akcí v naší sokolovně.Vedení 
obce a TJ SOKOL  se podařilo získat na uskutečnění stavby dotaci z Ministerstva školství, 
mládeže a tělovýchovy. Jednání byla složitá, avšak úspěšná. Realizací této stavby se dostane  
ucházejícího zázemí pro divadelníky a hosty, přivážející do naší obce kulturu. Stavba bude do 
konce roku zkolaudována a předána k užívání TJ Sokol.  

 
Fotbalové Áčko 

Fotbalové Áčko hraje I. A Třídu Libereckého kraje. Mužstvo 
pod novým vedením bylo v letní přestávce  doplněno o 
několik hráčů s předpokladem umístění vylučujícím boj o 
záchranu v soutěži. Letní příprava byla dobrá. Ale vstup do 
soutěže se našemu týmu moc nepovedl, i když herně to 
nebylo tak špatné, ale výsledky nepřicházely. Tak se vedení 
oddílu rozhodlo v průběhu soutěže doplnit mužstvo o 
zkušeného fotbalistu Havla ze Semil. Toto se zatím jeví jako 
dobrý tah, protože naše mužstvo získalo v posledních třech 
kolech devět bodů. Celkem jsme v podzimním kole uhráli 17 
bodů, což nás řadí na 7.příčku bodové tabulky, která je letos 
mimořádně vyrovnaná. Ani našemu mužstvu se v podzimní 
části nevyhnula zranění, kterých bylo více než dost, Při této 
příležitosti je třeba pochválit spolupráci s naším B týmem, 
který ochotně „zaceloval“ díry v A mužstvu, způsobené 
zraněním. Tím se vlastně spolupodílejí na slušném výsledku 
A-čka.  Jinak věřím, že zimní příprava bude kvalitní ( plánujeme 5 zápasů na umělém povrchu 
v Desné a Jíčíně) a naše Á-čko  si v jarní části soutěže povede dobře, což si všichni přejeme.  

 
Nakonec mi dovolte poděkovat všem dobrovolným pracovníkům, pořadatelům a příznivcům 

naší TJ Sokol. Děkuji všem fanynkám, fandům, trenérům, cvičitelům a celému vedení, kdož se 
starají o bezchybný chod celé TJ. Děkuji všem divadelníkům a lidem pohybujících se „kolem“ 
divadla. Jsem přesvědčen, že tito lidé to myslí s TJ dobře a dělají vše jak nejlépe mohou. Naším 
kritikům potom vzkazuji, že pro svoje předvedení lepší práce jsou u nás pro ně dveře stále 
otevřené dokořán a že se rádi od nich něco lepšího přiučíme. Přijďte s jakýmkoliv nápadem, který 

Vánoce 
Štěpánka Hapiaková, 5. ročník 
 
Byly jednou Vánoce, 
dary byly v potoce. 
Kluci byli nadšení, 
protože nic nevědí. 
 
Padá, padá, padá sníh, 
budem jezdit na saních. 
Postavíme sněhuláka, 
ten vydrží až do jara. 
 



budete na úkor svého volného času realizovat a tak přispějete k obohacení kultury a sportu 
v Bozkově. 

 
Závěrem přeji všem našim členům, občanům, sportovcům, trenérům, cvičitelům, 

divadelníkům a příznivcům krásné Vánoce a hodně zdraví, úspěchů a štěstí v roce 2012. 
Stanislav Doubek, senior 

 
Fotbalové Béčko 

Po dvou sezónách, kdy naše mužstvo jezdilo hrát pouze na hřiště soupeřů, jsme se mohli 
konečně ukázat a předvést domácím fanouškům. Nutno podotknout, že ty dva uplynulé ročníky 
byly opravdu prubířským kamenem. Celek se utvářel v podstatě za pochodu, mnoho organizačních 
záležitostí jsme se teprve učili a spolupráce s prvním týmem hodně drhla. Asi pro to všechno jsme 
se na domácí hřiště všichni hodně těšili. Po podzimní části soutěže nyní věříme, že jsme naše 
příznivce nezklamali, a že se předvedené výkony z větší části líbily. Pokaždé padalo poměrně 
hodně branek a ty jsou přece kořením fotbalu. Manšaft je v horní polovině tabulky a tuto pozici by 
jsme chtěli na jaře minimálně obhájit.  

Také spolupráce s Áčkem začala fungovat tak, jak by to ve zdravém oddíle mělo být. 
Samozřejmě bude ale nadále nejvíc záležet na přístupu všech hráčů, tam byly i v letošním roce 
velké rezervy. Závěrem poděkujeme všem, kteří pro fotbal v Bozkově něco dělají a bývalému i 
současnému starostovi za krásný sportovní areál, který nám i daleko větší obce mohou závidět.                                  

 
Všem pak přejeme krásné 

vánoční svátky a ať se ve zdraví 
zase v co největším počtu sejdeme 
příští rok na fotbale! 

Trenéři Luboš  
Seifert a Milan 

Dlabola 

 
 

Fotbalový dorost 
 

Vážení příznivci mládežnické kopané, dovolte abych zhodnotil právě končící rok. Naši 
mladí reprezentanti vstoupili do okresní soutěže mladších žáků, kde pro letošní sezónu určil svaz 
počet hráčů převzatý ze starší přípravky a to 7+1. Soutěž jsme začali trochu nezodpovědně a 
nováčkovsky. Porazili jsme papírově slabší a prohráli s favority a to oddaně a bez boje.  

Zlomový zápas jsme odehráli 
v Horní Branné. Tam jsme prohrávali 
po poločase 3 : 0 a tam se našim 
klukům podařilo pořádně zabojovat a 
otočit výsledek v náš prospěch a to 
na 4 : 5 v náš prospěch. Nevím jestli 
nám přinesl štěstí obrovský hřib, který 
děti našli o poločase. Zbytek sezóny 
už naše mužstvo předvádělo bojovný 
výkon.  

Po ukončení sezóny jsme 
odjeli na zasloužený a vydařený výlet 
na Drábské Světničky s přespáním 

Vánoční pečení 
Vendulka Buriánová, 3. ročník 
Každý rok před Vánoci pečeme s maminkou cukroví. Doma to pak voní vanilkou a skořicí. Já 
mám nejraději medové perníčky. Pomáhám je vykrajovat a zdobit polevou. Pak si na nich 
všichni společně pochutnáme. 



na chalupě Leoše Picka ve Svijanském Újezdě. 
Samozřejmě je u mládí potřeba se zmínit o kázni  a to hlavně s ohledem na užívání 

travnaté plochy , kluci vědí co se smí a co se nesmí, tak jenom aby to tak dělali a dodržovali. 
Veselé Vánoce a hlavně hodně zdraví v Novém roce Vám všem přejí hráči a trenéři 

 
Ochotnické divadlo 

 
 V tomto příspěvku bych Ván rád představil novou hru a také něco 
z její přípravy, vysvětlil režisér našeho divadelního souboru Jirka Doubek.  
 Pro vánoční dny jsme tradičně nastudovali novou hru. Co by to mohlo 
být jiného, než opět veselohra se zpěvy Maloměstské klepny od Karla 
Sabiny.  V této veselé komedii o dvou dějstvích a několika obrazech se 
pojednává o životě žen na menším městečku. Uvidíte, co dokáží tak zvané 

drby a jak se jejich autorky dokáží  z trablí, 
které si sami způsobily, šikovně vymotat. 
Nakonec, nejen ženy, ale někdy i muži…. 
 Výše uvedenou hru jsme začali 
nacvičovat již začátkem října. Naše snaha byla ze začátku rušena 
pracemi na rekonstrukci sokolovny, kdy se teplota na jevišti 
pohybovala kolem 5°C. Ještě že to bylo nad nulou! Většina herců 
se v těchto  podmínkách chovala zodpovědně, což kladně ovlivnilo 
i „slabší“ zbytek souboru. Jinak je vše při starém, scénu vytvořil 

Jaromír Ouhrabka, kostýmy si šije každý herec individuelně a o 
světla se stará Jan Ouhrabka. Letos musím vyzdvihnout i našeho 

herce-muzikanta J.Kurfiřta, seniora, který ochotníky při zpěvu hudebně doprovází. Hra 
Maloměstské klepny je celkem náročná na vše. Proto zkoušíme nejméně dvakrát týdně, a složitější 
výstupy ještě „dolaďujeme „ v jednom dni navíc. Nechceme nic nechat náhodě, obzvláště, když již 
dnes máme pozvánku na hostování do významnějších divadelních sálů, jako jsou Semily, 
Jilemnice, Nová Ves nad Popelkou a spousty dalších. Také připravujeme pozvánku pro obyvatele 
Sociálních služeb ze Semil,  pro které na naše jarní představení uhradí náš Obecní úřad autobus. 
Jsme rádi, že jim jednou za rok můžeme udělat alespoň „jeden hezký den“. 

 Sami bychom vše nezvládli, a tak bych již dnes rád poděkoval panu 
M.Jeníkovi za dřevopráce pro zhotovení scény a panu R.Chlupáčovi 
z místní firmy Roka za poskytování dopravního prostředku s řidičem na 
naše výjezdy.   
 Nakonec bych rád z pozice režiséra souboru popřál všem 
divadelníkům, přátelům a příznivcům naší scény hezké Vánoce,  mnoho 
zdraví a všeho nejlepšího v novém roce.  

                                                                          J.Doubek 
 
P.S. Premiéra se uskuteční v bozkovské sokolovně v tradičním termínu – o 
vánočních svátcích dne 30.prosince 2011 od 15,00 a 20,00 hodin. 

 

Padá sníh 
Šimon Zonyga, 4. ročník 
 
Padá sníh, padá sníh, 
kluci jezděj na saních. 
Holky stavěj sněhuláky. 
Padá sníh, padá sníh, 
voda mrzne v kalužích. 
 
Padá sníh, padá sníh, 
mráz maluje po dveřích. 
Meluzína potichu 
vedle chodí v kožichu. 
Padá sníh, padá sníh, 
meluzína ve dveřích. 
 
Padá sníh, padá sníh, 
vesele je na kopcích. 
Děti staví sněhuláky. 
Padá sníh, padá sníh, 
veselo je na kopcích 



Úspěšný rok pro bozkovské hasiče 
 

Konec roky je vždy ideální příležitost k bilancování předchozích 12 měsíců a této tradice se 
drží i bozkovští hasiči. Valná hromada je již za námi a proto si vám dovolujeme ve zkratce přiblížit 
naši letošní práci. 

Výjezdová jednotka měla letos naštěstí pouze jeden zásah. Byli 
jsme povoláni k požáru lesní plochy  podbozkovem a i když se nejednalo 
o nic zásadního, svůj úkol k¨jsme splnili a hodnocení ze strany HZS bylo 
kladné.  Velkou část naší aktivity poté  nám zabrali různé brigády, práce 
na údržbě techniky, areálu i činnosti pro obec. Čistili jsme kanalizaci, 
dostavěli střechu na areálu u druhé buňky, udržovali obě vozidla v dobrém 
stavu na podzim se uskutečnil i „generální“ úklid hasičárny spojený 
s vybudováním zázemí pro výstroj jednotky. 

Velkou radost máme z toho, obecní úřad zaplatil nové svolávací 
zařízení, které nám urychlí svolání členů při poplachu a odpadne tím 

pomalé a komplikované obvolávání lidí při cestě na hasičárnu. 
Další naší aktivitou je pořádání a spoluúčast na různých kulturních a společenských akcích. 
V únoru proběhli dva úspěšné maškarní bály, pomáhali jsme při dětském dni a velký úspěch měl 
druhý ročník dětského tábora na Borečkově. 
  Největší porce činnosti je ovšem sportovní oblast a účast na 
soutěžích. A hned v úvodu se nechá konstatovat, že letos jsme byli při 
reprezentaci sboru i obce Bozkov  mimořádně úspěšní.  
Náš SDH  reprezentovali: mladí hasiči v kategoriích mladší a  starší,  
dorostenci jednotlivci, muži A,  muži B, ženy a konci sezony i družstvo 
dorostenek. Jen pro zajímavost - tato skupina spolu velmi 
spolupracujících lidí čítá neuvěřitelný počet 45 členů.  
 

Mladí hasiči 
Během roku předvedli několik výborných výkonů, dokázali 

v celkovém hodnocení Soptíkova poháru KZP finance obsadit druhé 
místo a zvítězit v kategorií požárních útoků.  

Letos jsme si velmi slibovali od hry Plamen. Loňské třetí místo 
nás nabudilo a tak děcka opravdu makala. Bohužel podstatné hůře 
pracovali rozhodčí a tak díky jejich chybě na okresním kole v Rokytnice jsme přišli o naprosto 
zasloužené druhé místo a postup na Kraj. Nevadí, pro nás skončili jako druzí nejlepší na okrese. 

Zajímavostí byla určitě i účast na noční dětské soutěži v Bochoři u Přerova, kde jsme 
obsadili krásné 7. místo ze 49 startujících. 
  Ted na podzim jsme se pak opravdu tvrdě trénovali na branný závod, který se nám 
dlouhodobě nevedl. To se povedlo zlomit,  výsledné 4. místo je velmi dobrý základ do jarních bojů. 

 
Dorost 

Letos poprvé jsme 
obsadili i tuto kategorie. Alča 
Hartigová, Jirka Lampa a Tomáš 
Blažek se zúčastnili okresního 
kola jako jednotlivci.  Zejména 
kluci  předvedli výborný výkon a  
postup do krajského kola. Dobrá 
práce ale ode všech a pochvala i 
pro jejich vedoucí Evu Klímovou. 
Do podzimního braňáku pak 
zasáhlo i nově se tvořící 
družstvo dorostenek a jejich 
ambice se uvidí naplno až 
v jarním kole. V podzimním kole 
pak oba kluci obsadili stupně 
vítězů, takže si udělali opět výbornou výchozí pozici pro případný postup. 

Prosinec 
Anežka Nováková, 4. 
ročník 
 
Bílé vločky padají 
z nebe, všude jich. 
Sněhuláci se stavějí 
a jezdíme na saních. 
Zmrzla voda v potoce. 
Už jsou tady Vánoce! 
 



Ženy 
Dvě první místa v okresním poháru + další druhá a třetí místa, jedno třetí místo v PKL a 

velký boj o prvenství v celkovém poháru. Sice nakonec skončily druhé, ale to pro ně není zásadní 
– důležité je, že se neustále zlepšují v dosahovaných časech a pokud vydrží v tomhle nasazení, 
má toto mladé družstvo velkou budoucnost. 
 

Muži 
Letošní sezonu jsme 

opět odjeli skoro celou ve dvou 
týmech a dá se říct že vcelku 
úspěšně. První místo Áčka 
v Roztokách, Želechách a na 
Pohoří, vítězství Béčka ve 
Škodějově a k tomu několik 
dalších velmi dobrých časů a 
výsledků. 

Jen nás mrzelo, že 
jsme v celkovém hodnocené 
poháru nedosáhli na stupně 
vítězů, 4. a 5. místo je ale také 
celkem solidní. Prostě za 
letošní sezonu musím družstva 
mužů pochválit  a věřit, že po 
dobrém tréninku v letošní zimě 
navážeme na podobný výsledky i příští rok  

Závěrem trochu statistiky: 
Naše soutěžní družstva  a jednotlivci předvedli celkem 95 startů na 35 soutěžích. Získali 

jsme 9 prvních, 10 druhých, 7 třetích míst a dále 14 umístění v první pětce.   Celkem na  letošních 
soutěžích naběhali naši členové více než 22 kilometrů a pokud by jste položili za sebe všechny 
hadice, do kterých naši strojníci letos na soutěžích  poslali vodu, dostanete se na vzdálenost cca 8 
kilometrů.  A to už nejsou malá čísla. 
 

Nakonec s radostí popřeji všem našim členům, sponzorům a příznivcům hezké Vánoce a 
hodně štěstí, zdraví a úspěchů v roce 2012 

Velitel hasičů K.Čermák ml. 
Motosport Bozkov 

 
       Přátelé Motosportu, dovolte mi shrnout letošní motoristickou sezonu Motosportu Bozkov. 
Letošní závodní sezóna začala v Chuchelně na krásně připravené trati. Kluci z Zotosportu 
Chuchelna letos vstoupili do seriálu MG SPORT UFO KTM ENDURO a povedlo se jim to na 
jedničku.Celý seriál měl pět závodů. V Bozkově se jel pak  čtvrtý závod.  
      Další letošní velkou starostí byl start na Mezinárodní motocyklové soutěži ve Finském 
městě Kotka-Hamina. 
K jaru už jsme věděli, 
že na Finské 
Mezinárodní 
motocyklové šestidenní 
nebude chybět 
Motosport Bozkov. 
Prvního srpna v 6.00 
ráno odjezd směr 
Finsko. 

Ve Finsku 
celých šest dní pršelo a 
byla dost velká zima ( 
v srpnu tam bylo cca 10 
stupňů). Skvělé 



ubytování nám to pomohlo překonat. Ke konci prvního týdne dorazil doprovodný tým, který se o 
nás skvěle staral celou dobu. Letos se Finská šestidenní pro MSB vydařila i když to zrovna 
v pondělí nevypadalo moc dobře. Milan Kurfiřt měl malinké problémy s motocyklem. Vše se 
podařilo opravit a pokračovalo se dále. Nakonec z toho bylo krásné 17 místo v klubech. 

Už teď usilujeme o start na 6-ti denní v Německu v roce 2012. Po návratu malinký 
odpočinek a znova do práce.  Začala příprava převzatého závodu traktorů z Příkrého. Traktory se 
jely na motokrosové trati v Bozkově. Sobota se velmi povedla ohledně počasí i účastí diváků. Po 
depu bylo slyšet chválení a toho si ceníme a proto v roce 2012 znova. Na podzim se dojížděl seriál 
MG SPORT UFO KTM ENDURO. Letos poprvé se jely také týmy a MSB měl hned dva. První tým 
skončil na 3 místě a druhý tým uzavíral první desítku. 

No a teď už nastal čas kdy má napadnout sníh, aby se mohl uspořádat klasický 
autoskijerink. Chtěl bych pochválit mladý jezdce za krásné výsledky v závodech a zároveň jim 
poděkovat za přípravy závodů. VELIKÉ  DÍK patří všem sponzorům a lidem kteří se jakýmkoliv 
způsobem podílely na organizaci šestidenní a hlavně místních závodů neboť bez jejich pomoci by 
to nešlo.  
 

Popřejme na závěr Vám všem Veselé Vánoce, 
hodně zdraví a štěstí v roce 2012. 

Za Motosport Bozkov Lukáš Hádek 

-------------------------------------------------------------------------------- 
Zahrádkáři 

 
  Jako Zahrádkáři se scházíme jedenkráte měsíčně, většinou první 
čtvrtek v měsíci v místní Dřevěnce, na společném posezení. Tam se 

snažíme probrat to, co se týká prací na našich zahrádkách v té které roční době. Občas někdo 
přinese ukázat zajímavý výpěstek, v jarních měsících si vyměňujeme nejrůznější semena nebo 
sazeničky, v zimních měsících rouby ovocných stromů. Zároveň se vzájemně informujeme o 
různých novinkách, zajímavostech a výstavách. Občas si povídáme i o nejrůznějších událostech 
ze starých časů, jak se žilo a pracovalo. A 
protože máme mezi sebou i kronikáře, bývají to 
někdy velmi zajímavé debaty.  
    No a od prázdnin začínáme dávat 
dohromady zahrádkářskou výstavu. Před pěti 
lety jsme znovu obnovili tuto tradici. A tak i letos 
koncem září proběhla tato podzimní výstava, 
kterou shlédlo mnoho místních i cizích občanů. 
Již tradičně ji navštívili i naši nejmenší a tak se 
nám třeba zase zrodí noví zahrádkáři, aby nás 
stále neubývalo. Tímto také zveme 
spoluobčany, aby se k nám připojili. 
  Za Základní organizaci zahrádkářů v Bozkově  

J. Smetanová 
 

------------------------------------------------------------------ 
Český svaz včelařů 

 
 Dovolte mi, vážení spoluobčané přiblížit rok 2011 očima 
včelařů. Jaro bylo pro včely úžasné. Takový rozvoj včelstev  
nepamatuji já, ani starší včelaři. Tím se vytvořila silná včelstva, 
která se nám odvděčila pěknou snůškou medu.  
 Víte sami, že počasí v červenci nebylo zrovna ideální, 
pršelo, ale přesto včely  nosily medovicový  med, který ale nešel 
vytočit, protože u něj nastala do tří dnů krystalizace. Je to 
melecitóza, lidově řečený „betonový med“. Plné rámky tohoto 
medu jsme byli nuceni uložit na jaro. Doufáme, že tento med na 
jaře půjde zkrmit včelám. 

Zima je tu 
Anička Žďárová, 3. ročník 
 
Zima už je zase tady, 
mráz nás žene ze zahrady. 
Ohřejem se u nás doma, 
ale je to velká škoda. 
 
Venku je čas vánoční, 
všichni jdou na půlnoční. 
A já půjdu s rodiči. 
Snad nás zima nezničí. 



 Proč se o tom zmiňuji? Kdyby tento med zůstal přes zimu v úlu, tak by včely zahynuly na 
průjem, protože v zimě nemohou vyletět z úlu a vykálet se. Jejich vaky jsou přeplněné a vypustí je 
v úlu. Proto se na zimu musí krmit cukrem, nebo květovým medem.   
 Rádi vidíme, že naši občané nám jsou nakloněni, protože si 
nestěžují na obtěžování našimi včelami. Asi ví, že med je nenahraditelný 
přírodní produkt, potravina a lék.  
 Naše organizace není příliš početná, ale potřebuje se často 
scházet, vzdělávat se a předávat si zkušenosti. Zde je na místě poděkovat 
našemu Obecnímu úřadu za zapůjčování místnosti, kde se můžeme sejít.  
 Za chvíli nastane rok 2012. Na něj se včelaři těší obzvláště, jelikož 
v tomto roce oslavíme 100 let od založení organizace.  
 Na závěr všem přejeme krásné prožití svátků vánočních, dětem 
bohatého Ježíška a do roku 2012 plnou náruč štěstí, zdraví a spoustu 
splněných přání. 

Za ZO Českého svazu včelařů přeje předseda J.Jošt 
------------------------------------------------------------------------ 

Jak také vypadá dobrovolnost 
 

Paní Zuzana Jodasová se k nám přistěhovala s manželem  a synem ze 
Železného Brodu. Jako vyučená sklářka má vlohy pro hezké věci a cítí touhu 
tuto vlastnosti dále předávat. Nakonec nechme promluvit samotnou paní 
Jodasovou: „  Pocházím ze sklářské rodiny. Takže tvořením  jsem byla 
obklopována odjakživa. Vždycky jsem ráda kreslila, vyráběla a  neustále 
zkoušela nové výtvarné techniky. Když jsme se přistěhovali do Bozkova,moc 
se mi líbila ,,akčnost“  zdejších lidí .“ 
  Rozmanitost aktivit je v naší vesnici veliká, přesto  jsem si řekla, že by 
bylo dobré rozšířit jí o nějaký nový směr.  Proto, když nastal ten pravý čas a já 
měla dostatek volna (byla jsem přece na mateřské dovolené), jsem zašla za 
svojí kamarádkou Lenkou Farskou a přednesla jí 

nápad na výtvarnou dílnu. Ta  můj nápad podpořila a ,,dílna“ byla na 
světě a my se do toho pustily.“ 

Každý, kdo se angažuje v dobrovolnické práci ví, co dá práce 
zajistit třeba i drobnou akci. Sehnat lidi do služeb, nějaké odměny pro 
děti a také nejsou malým problémem peníze. Jak se s tím vyrovnáváte 
vy: „  Samozřejmě je to určitý,, boj“. Je to náročné finančně i časově. 
Snažíme se sehnat materiál co nejlevněji, aby potom rodiče našich 
malých umělců neměli velký zásah do úspor. Ale máme mezi sebou i 
hodně lidí,kteří nám hodněkrát pomohli s dodáním polotovarů  a 
materiálu. Tímto všem, co tak učinili mockrát děkuji!! Také mým rodičům, 
nezdolných sponzorům našich akcí!!! 

Aby jste toho neměla málo, pustili jste se 
ještě do stavby baráčku. Není toho i na tak 
energickou ženu, jako jste vy dost? „ Myslím, že 
člověk má velké rezervy a já doufám,že ještě 
nějaké mám. I když se někdy trochu 
schovávají☺. „ 

Jistě se najdou lidé, i když věřím, že ne 
v Bozkově, kteří si pomyslí, že každá činnost 
musí být za účelem osobního prospěchu a zisku. 
Pokuste se těm „neznalým“ vysvětlit, jak se 
lehko nechá těch pár vydělaných korun utratit:“ 
Je pravda, že dá pěknou fušku všechno 
propočítat, vymyslet a sladit  takt, aby tyto akce  
nebyly prodělkem. Když se nám tedy podaří 
něco vydělat a dostat se do plusových 
peněžních částek, použijeme výdělek na zářijové 
akce pro děti. 



Tam použijeme peníze na přípravu  nějaké dobrodružné výpravy a hlavně závěrečnému 
,,pokladu“ pro každého. Když potom přijde padesát dětí, je co dělat,aby vše vystačilo. S tím nám 
ale skvělé pomáhá fara a všichni báječní  lidé, kamarádi okolo a hlavně spoluorganizátorka Lenka, 
které tímto moc děkuji za všechny naše společné akce.“ 

Co nevidět přijdou nejkrásnější svátky roku a krátce po nich oslavíme vstup do roku 2012. 
Co by jste si přála, aby se vám splnilo a co popřejete našim spoluobčanům: „Pokud bych si mohla 
něco přát, přála bych si obligátně zdraví, pohodu a třeba i  inspiraci. A našim spoluobčanům? Přála 
bych jim samozřejmě zdraví, spokojenost, ale také elán, optimismus a nadhled. Bez něho to dnes 
prostě nejde!!“ 

Přeji všem krásné Vánoce a šťastný rok 2012. 
Děkuji za rozhovor a přeji Vám hodně zdraví a splněných přání. 

S paní Zuzanou Jodasovou rozmlouval Karel Čermák 
--------------------------------------------------------------------------------------------------------------- 

 
Odešli dva ochránci naší samostatnosti 

Vzpomínal a sepsal  S.Hlava 
 

 V naši vesnici žili až do letošního roku dva účastníci naší mobilizace září 1938: Adolf 
Pěnička a František Martinec. Oba se do naší obce přistěhovali a prožili zde značný kus života. 
Více přímých účastníků záboru pohraničí v naší obci není. 
 Starší z nich Adolf Pěnička se narodil v dubnu 1915 
v selské rodině v Helkovicích. Po druhé sv.válce si zde 
zakoupil č.p. 81. Do armády byl povolán v říjnu 1937 a 
v době mobilizace byl u dnešního hraničního přechodu do 
Saska v Petrovicích. Tam ho zastihlo obsazování Sudet po 
ostudné Mnichovské dohodě. Sudetští ordneři – nelegální 
polovojenská organizace – kteří před mobilizací utekli do 
Říše, zaútočili na naše tam strážící vojáky. V krvavém střetu 
jim zabránila až regulérní německá armáda. Po záboru 
Sudet byl přeložen do Bratislavy a odtamtud po odtržení 
Slovenska od zbytku Česko-Slovenska /jak se již tehdy 
psalo s pomlčkou/ 14.března 1939 museli všichni Češi 
/nacionalisté jim říkali Čehůni/ do 48 hodin opustit 
Slovensko. A 15.března byl Němci okupován zbytek 
republiky a zřízen Protektorát Čechy a Morava  /německy Protektorat Böhmen und Mähren/. Z 
německého pohledu šlo o autonomní součást Velkoněmecké říše.  
 Po skončení války musel dosloužit zbytek do 2.leté vojenské služby. Zemřel letos, dva 
měsíce po svých 96.narozeninách. 
 
 O rok mladší byl František Martinec. Narodil se 
31.července 1916 v Bělé pod Bezdězem, kde měl jeho otec 
pronajatý mlýn. Brzy po 1.sv. válce se rodina přestěhovala 
do Roztok, kde pak hospodařili. František Martinec 
narukoval na vojnu 1.října 1937 k hraničářskému praporu, 
kde sloužili výhradně češi jako dělostřelec. V mobilizaci byla 
jednotka převelena do oblasti Kozích hřbetů. Při pokořujícím 
ústupu z hranice, v převážně německém Vrchlabí, nějaký 
záškodník zastřelil vedle něho sedícího vojáka.  Byl též 
demobilizován a po 15.březnu 1939 dosloužil zbývajících 
5.měsíců ve Frýdlantu, kde byl svědkem rozkrádání státního 
majetku. Posléze se po svatbě odstěhoval do Tanvaldu a 
následně do Bozkova. Zde zemřel 9 dnů po svých 
95.narozeninách.  
 
 
 
 



CZE – HUN 
 

 Jak jsem se zmínil již v poutním Bozkováčku, jedná se o název našeho, 
bozkovského, zatím velmi mladého hudebního souboru. Pár kluků se pod 
vedením Jirky Doubka dalo dohromady, secvičilo a dnes již podnikají výjezdy 
v širokém okruhu. 
 A co nám o kapele řekl sám kapelník si máte možnost přečíst zde: 
 Tento rok se naší kapele dařilo opravdu dobře. Po mnoha koncertech 
v blízkém i dalekém okolí jsme také zavítali do sousedního Polska, konkrétně do 
J.Gory. Konal se tam festival podobných skupin k příležitosti ukončení letních 
prázdnin. Zde nás čekal, i přes jazykovou bariéru, velký úspěch a  vlídné přivítání. 

 Na co se můžeme těšit? Samozřejmě na koncerty, a to kdekoliv. Samozřejmě na druhý 
ročník Bozkovského majálesu a kdo ví, možná i na první CD. Pevně doufáme, že ač bude první, 
nebude poslední.  
 Zkoušky máme jednou týdně, kdy se 
scházíme v místnosti šatny bývalé pily, za jejíž 
propůjčení děkujeme vedoucímu bozkovského 
střediska Jizerami panu Davidu Pražákovi.  
 V současné době již máme přes dvacet 
vlastních písniček, kdy slova má na svědomí 
Jirka Doubek a doprovodná muzika je potom 
dílem souboru.  
 Tímto příspěvkem bych chtěl poděkovat 
všem fanouškům a fanynkám našeho 
hudebního seskupení a popřát jim, a všem lidem dobré vůle veselé Vánoce a šťastný nový rok. A 
nakonec vzkaz pro všechny: Těšíme se na Vaši návštěvu na našich koncertech. 

Jiří Doubek 
 

------------------------------------------------------------------------------------------- 
Stalo se v letech končících 1 

 
Končí rok 2011. To je letopočet končící jedničkou. 

Podívejme se do naší minulosti, co přinesly roky končící 
jedničkou. Většinou nic mimořádného, ale některé se zapsaly do 
našich dějin v dobrém i ve zlém. Začněme od středověku.  

Ale před 500 lety - v roce 1511 - prodávají bratři 
Valdštejnové Bozkov i celé semilské  a navarovské panství panu 
Janu Bojanovskému z Boskovic. Cena byla vysoká - 6000 kop 
grošů.  Bratři dostali jen jednu polovinu, druha polovina padla na 
jejich dluhy. 

Před 470 lety - v roce 1541 - vidíme něco podobného, 
když Jan Bojanovský prodává Bozkov a semilské panství panu 
Zikmundu Smiřickému. Návarov mu prodal už v roce 1515. Pan 
Svojanovský dopadl hůř než Valdštejnové. Na ruku nedostal nic. 
Všechno odešle na jeho dluhy. 

Před 400 lety - v roce 1611 - ve věku 24 let zemřel 
Jaroslav Smiřický. Všechen ohromný majetek Smiřických zdědil 
jeho bratr, teprve sedmnáctiletý Albrecht Jan. 

Před 390 lety - v roce 1621 - císařská kancelář 
zkonfiskovala veškerý majetek Smiřických. 

Před 350 lety v roce 1661 - Zemřel majitel Bozkova a 
několika panství generál Mìkuláš Desffurs. Jeho dědicem byl syn 
Albrecht Maxmilián. 

Před 520 lety - v roce 1691 - veliký požár zničil sousední Semily. 
Před 250 lety - v roce 1761 - přijel do Bozkova první biskup, který kdy Bozkov navštívìl. Byl 

to Ondřej Keser a působil v Praze, kde byl světícím biskupem. 

Čekání na sníh 
Jára Kasan, 4. ročník 
 
Všechny děti v zimě láká 
postavit si sněhuláka. 
Sníh zatím ale nenapad, 
i když už je listopad. 
 
Tak si ještě posečkáme, 
do Vánoc se snad 
dočkáme. 
Vytáhneme lyže, sáně, 
budem sjíždět bílé stráně. 
 
Každý tak jak to svedem, 
doma dáme čaj s medem. 
Ať nás a naše okolí 
žádná nemoc neskolí. 
 



Před 240 lety - V roce 1771 - zachvátila semilsko poslední morová rána. Předcházel ji  
hladomor v předešlém roce. I když morová epidemie nebyla tak silná, jako byla v roce 1680 a 
trvala kratší dobu, ztráty na životech byly citelné a zdecimovaly 
okolní obyvatelstvo a jenom Bozkov zůstal opět ušetřen. Je znám 
případ sedlákova syna ze Semil č.42, který před morem utekl do 
Bozkova a jako jediný z rodiny se zachránil.  

Před 220 lety - v roce 1791 - si farář Dušek  vybral u zdi 
kostela místo, kde chtěl být pohřben a na tom místě nechal postavit 
kamenný kříž, který nese jeho iniciály. Tehdy byl ještě zdráv. Zemřel 
náhle o rok později. V poslední době byl jeho hrob obnoven a 
upraven. Restaurován byl také kříž. Dnes je to nejstarší kříž v 
Bozkově. 

Před 210 lety - v roce 180l - Zemřel Duškův nástupce, třetí 
novodobý farář Josef Bruno Huňáč, který pocházel z Jesenného a šel poctivě v Duškových 
stopách. Pohřben je před hlavními dveřmi do kostela.  

Před 200 lety - v roce 1811 - se ve Zlaté Olešnici narodil Petr Jiřič. Přiženil se do Bozkova a 
postavil první kamenný statek, zprovoznil mlýn v Kopaních a pořídil Jiřičovu mariánskou pietu. ( 
Tento Petr Jiřič byl mimo jiné i pra pra dědeček pisatele tohoto 
dějinného přehledu Luďka Kousala, pozn.redakce) 

Před 170 lety - v roce 1841 - zemřela majitelka Bozkova 
kněžna Berta Rohanová. Na její přání přišel do Bozkova Páter 
Alois Šalk a stal se bozkovským farářem.  

Před 160 lety - v roce 1851 - farář Alois Šalk odešel 
z Bozkova na přání litoměřického biskupa Hilla. Šalk byl tak 
zajímavou osobností, že by si zasloužil samostatné představení v 
galérii bozkovskych osobností. Kdy se stane aby někdo z Bozkova 
dostal vysoké státní ruské vyznamenaní a to od samotného cara. Nebo 
si zde někoho, pro zvláštní službu vyhlédl pařížský arcibiskup ? 

Před 130 lety - V roce 1881 - byl v Bozkově založen hasičský 
sbor. V současné době je velice aktivní a dobře pracuj e s mládeží. O 
jeho budoucnost se snad obávat nemusíme. 
  Před 110 lety - V roce 1901 - byl zrušen starý hřbitov u kostela. 

Před 80 lety - V roce 1951 - Zemřel Páter František Strnad, 
mimo jiné také český rekordman ve Znalostech cizích jazyků a člen 
české národní rady. Nedávno jsme si připomínali jeho osobnost 
v Bozkováčku. 

Před 60 lety - V roce 1951 - odešel Z Bozkova farář Josef 
Hofmann, poslední z řady velkých bozkovských farářů. Bylo to proti 
jeho vůlí. Krátce nato byl Zatčen a řadu let vězněn jako typická oběť 
totality. Po propuštění se už nemohl vrátit ke kněžské službě.  

Napsal Ludvík Kousal 
-------------------------------------------------------------------------------------- 

Chléb náš vezdejší, dej nám dnes... 
Druhý díl povídání o bozkovských mlýnech a pekárnách 

Napsal S.Hlava 
 

 V minulém čísle jsme semleli obilí na mouku a dnes z ní upečeme chleba /správně chléb/. 
Nejstarší zápis o pekaři je ve Farní pamětní knize1. k hladovému roku 1772, který nastal po 
několika za sebou jdoucích neúrodných letech, počínaje rokem 1767; dlouhé zimy s množstvím 
sněhu, studená, deštivá jara a léta při sklizni, něco podobného, jako letos. Chudí lidé tehdy mřeli 
hladem – odhaduje se, že tehdy zemřela až ¼ obyvatel. 
 Semilský farář Exel poslal bozkovskému spolubratru Duškovi  písemnou prosbu: „ Dnes již 
nemám ani chleba, ani peníze. Pošli prosím 2 bochníky chleba  a něco peněz, neb hrozí velký 
hlad“. Dušek zakoupil 5 bochníků chleba /tehdy mívaly až 3 kg/ a s penězi je poslal do Semil. 
Chléb koupil u Šimona Lampy. Neví se, zda to byl pekař, tehdy bývala pec v každém hospodářství. 
Lampové tehdy byli v č.p. 71 /Lukšovo, zbořeno/ . Nejspíše to byl ale majitel č.p.55 /Zemanovo u 
samoobsluhy, zbořeno/, který tento grunt koupil roku 1760 za 18 kop grošů. 



 Pekařské živnosti byly ale v různé době v následujících domech: V č.p. 115 /Kos/, pekař 
J.Zeman, v č.p.86 /Sumec/ pekař J.Ouhrabka, v č.p. 140 / v Ouvoze, vyhořelo, nově postaveno/, 
č.p. 139 A.Hyška, v č.p. 126 /naposledy Paloušová, zbořeno/, v č.p.111 /Bajerovi/, v č.p. 69 
/J.Nosek/. 
 Za naší paměti bylo pekařství J.Zemana  v č.p. 61 /v 
Ouvoze/, v č.p.59 /Demečkovo, potom  školka/ , pronajímáno, ► 
v č.p. 150 Zachovalovi, původně selské stavení s pecí, 
přístavbou změněno na živnost. Je třeba vzít v úvahu, že 
většina z tisíce tehdejších obyvatel  neměla obilí na vlastní 
mouku a postupně ustávalo pečení chleba doma a že chléb byl 
v té době základní a převažující potravinou. Býval tehdy 
převážně, /nebo vůbec – Kopaně/ ze žitné mouky a vydržel déle 
vláčný. 
 V minulosti vyráběl venkov chléb pro města /nebo alespoň obilí/, dnes je tomu naopak – 
městské pekárny zásobují venkov. Inu, časy se mění! 
 

-------------------------------------------------------------------------------------------------- 
 

Hospůdko, hospůdko malá, hospůdko zakouřená…………. 
Druhý díl povídání o bozkovských hostincích sepsal S.Hlava 

 
 Ne více než 15 let byla provozována hostinská živnost 
v č.p. 38 /Dolenský, proti řadovce nad kostelem/. Hostinec a 
řeznictví zavedl kol roku 1865 František Hradecký, rodem z č.p. 
4 V Hamře. Zemřel prý na následky sázky o zdvižení těžké 
klády nad kostelem. Dům pak byl pronajímán, až asi 1910 jej 
koupil řídící učitel Stanislav Dolenský a jeho rod je dodnes 
vlastníkem domu. 
 To protější hostinec č.p. 39 /dřevěnka/ má daleko delší 
historii. První uváděný hostinský byl Jan Dolenský z č.p. 57 
/hostinec u Kolektorů/ 1790 – 1863, nějaký čas šenkoval i jeho 
syn. Poté se sem přiženil Jan Kouble z č.p. 46 /Klempířovi/ . 
Zakrátko ale zemřel a živnosti se ujala jeho teta, vdaná za 
Francka Noska, který též býval kostelníkem. 
 V té době došlo k oddělení parcely pro č.p. 102 
/Truhlářovo/ se dvěma hektary polností a luk.   Hostinec si 
pronajímal Jan Prajzler. Dalším vlastníkem byl Ignác 
Košťálovský, po němž byl hostinec dlouho jmenován. Po roce 
1870 kupuje hostinec krejčí Adolf Farský z č.p. 68 a to jméno 
zde bylo až do 50. let 20.století, kdy hospodu podědil po 
návratu z ruských legií jeho syn Bohumil. 

 V době budování socializmu hospodu provozovala Jednota Jilemnice. Nějaký čas zde 
fungoval  výčep pod hlavičkou  speleoklubu. Po úplném zavření si místnosti upravila do doby 

postavení nového domku rodina 
Balatková.  
 Přichází rok 1989 a 
pohostinskou živnou uvádí do 
života Mirek Balatka a ten ji po 
několika letech postupuje synovi, 
také Mirkovi Balatkovi. Ten, jsa 
vyučen kuchařem-číšníkem zde 
plně zúročuje svou kvalifikaci a 
celoročně vyvařuje. Pro kvalitu a 
rozumnou cenu je hostinec hojně 
navštěvován. Krom výčepu zde 
Balatkovi vybudovali stylovou 
vinárnu a malou místnost pro 

Štědrý den 
Barbora Jeřábková, 4. ročník 
 
24. prosince – Štědrý den, 
stromeček je ozdoben. 
Ráno jsem snídala kousek 
vánočky, 
nemůžu se dočkat, až dostanu 
dárečky. 
 
Co mi přineseš, Ježíšku? 
Kolik bude dárečků? 
Snad jsem moc nezlobila 
a něco si zasloužila. 
 
Těším se až po roce 
budou zase Vánoce.  
 



šipky a karetní hry. V šenku je kulečník, který je denně provozován. Do 50.let zde býval i kuželník, 
zbyl po něm jen krytý přístřešek, poskytující v létě příjemné posezení „na čerstvém vzduchu“. 
V letní době se tančí na venkovním parketu  
 Asi ve 30.letech minulého století došlo na do té doby roubené přízemní budově k postavení 
nového, také roubeného  patra.  Tím zde vznikl pěkný sál, kde se pořádaly  /hlavně hasičské/ 
plesy, zábavy a divadelní představení.  
 Hostinec Dřevěnka, jemuž za minulého režimu hrozilo zbourání se v současné době stal 
živým a pohostinným koutem naší obce. 
 Zajímavá  zpráva od Mirka Balatky.  " Více než 261 let stará Dřevěnka se stala oficiálně 
8.11.2011 pro velký zájem památkového ústavu ČESKOU  HISTORICKOU  KULTURNÍ  
PAMÁTKOU, a celá současná rekonstrukce I.a II.patra probíhá pod dohledem památkářů. Také 
stavební skupina jsou odborníci na rekonstrukce památkových objektů„. 

---------------------------------------------------------------------------------------------- 
 
Vyznání 

 
Blíží se Vánoce, doba obdarovávání, vyhledávání dárků, ale myslím, že nejkrásnější 

„dárek“ je vždycky vedle nás a v nás. 
 Spisovatel Sam Levenson psal . 
 „- Abyste  měli krásné rty, musíte říkat krásna slova 
  - Abyste měli krásné očí, musíte v lidech hledat dobro 
-   Abyste měli štíhlou postavu, musíte se s hladovým podělit o jídlo............ 
    Nikdy nesmíte nikoho odmítnout 
    Pamatujte, že když někdy budete potřebovat pomocnou ruku, najdete ji na konci své 

paže. 
-  Až budete starší,zjistíte, že máte dvě ruce. Jedna je k tomu, aby pomáhala vám, ta druhá, 

aby pomáhala ostatním.“...... 
 

Našim bohatstvím je náš život, darovaný nám Bohem. 
       Naše ........... krásné ruce! 

Jako dítě vzpomínám na krásné ruce 
babičky, která uměla dělat úžasné ozdoby na 
stromek, krásné ruce nemocného dědečka, který 
vždy bral harmoniku a hrál nám písničky a po 
štědrovečerní večeři koledy.  
Bohatství lidských rukou člověk odkrývá 
v průběhu let. 

 Ve školce, jako děti, jsme obdivovali šikovné 
ruce paní učitelky, která nám poprvé ukázala, jak se 
dělají papírové misky, staly se pro nás vzorem 
k následování. Pak jsme cítili respekt a autoritu 
k rukám ředitele školy, který vedl školní sbor. 

Dirigentská taktovka v jeho rukách byla jako magický nástroj k harmonii  hudby a organizování 
pořádku ve škole. 

 Přišlo mládí, doba zamilování a kritizování. Mladý člověk už nevnímá dobré ruce starších 
lidí, vyhledává krásné ruce kamarádek. Vždy chce být na blízku těch „zlatičkých rukou“, které má 
rád a které se stávají tajemstvím lidské lásky.  

V posledním roce školy jsem poznal ještě větší tajemství lásky.-„Tajemství Božích rukou“. 
Krásný obraz Boha, kde jedna dlaň je ženská, mateřská, jako dlaň mé maminky, která nás 

jako děti brala do náručí a druhá mužská, dlaň tatínka, která dávala pocit bezpečí, přátelství a 
pomoci a byla vždy přítomná v důležitých okamžicích života. Toto .-„Tajemství Božích rukou“. mi 
dalo sílu, abych se stal misionářem Matky Boží z La Salette. Naší matičky, o které vždy děti 
mluvily jako  o“ Krásné Paní.“ 

 Najednou se staly mé obyčejné ruce  tajemstvím přítomnosti Boha v dějinách světa i v dějinách 
Bozkova. Teď už více rozumím bohatství tradic našich předků, kteří s úctou líbali ruku ženy, 
starší dámy, maminky, cti rytířů, kteří znamením hozené rukavice bránili čest osob i státu.  



Dnes vidím v dlaních  Matky Boží, ve kterých ukrývá slzy starosti o naše rodiny, o naše 
lidské vztahy. Vážím si znamení snubního prstenu na rukou manželů a jejich věrnosti  a všech 
krásných rukou, které potkávám každý den vedle mě, na cestě, v obchodě, v sokolovně, na hřišti, 
na faře, v kostele. 

 Děkuji Bohu za šikovné ruce lidí 
schopných dbát o kulturu, děti a mládež, za 
ruce, které jsou schopné psát krásné články o 
dějinách našeho života a o naší vesnici, za 
pomocné ruce sousedů a přátel, zvlášť když 
člověk nemůže sám nic udělat. Bez těchto 
„Vašich Rukou“ by Vánoce nebyly tak 
krásné........bohaté nejkrásnějším dárkem 

Pro mnohé jsou to obyčejné ruce a pro mě jsou to „zlatičké ruce“, které mám rád, a chtěl 
bych, aby byly vždy nablízku. Tak se ruce stávají Tajemstvím Boží lásky. 

Přeji Vám, abyste ve Vašich rukou odkryli bohatství dobra a lásky.  
 

Chtěl bych Vás všechny pozvat na půlnoční Mši svatou, 
která se koná v našem kostele 24.12.2012 ve 24 hodin . 

Mše sv. na Boží hod   25.12. 2012 je v 10 hodin. 
 

Vánoční koncert Jizeranu se uskuteční v našem kostele 26.12. v 18 hodin 
 

Jako  Misionáři Matky Boží z La Salette Vám přejeme Boží požehnání, kéž Vám narozený 
Ježíš přináší požehnání, zdraví a štěstí do každého dne nového roku.  

 
                                                             P. Krzysztof Mikuszewski MS 

 
Svatohubertská mše 

 
Myslivecké sdružení Bozkov 

pořádá vždy na podzim v 
bozkovském chrámu Navštívení 
Panny Marie  tradiční 
Svatohubertskou mši. 

Nejinak tomu bylo i v sobotu 
29.října letošního roku. Před desátou 
hodinou se chrám zaplnil spoustou 
myslivců a jejich příznivců z Bozkova 
a okolí. Mši Svaté, kterou  celebrovali 
P.Jaroslav Gajdošík a P. Antonín 
Sporer, byli přítomni i rytíři řádu 
sv.Huberta. Hudební doprovod 

provedli trubači z Valdštejna a pěvecký sbor  Antonína Dvořáka z Turnova. 
--------------------------------------------------------------------------------------------- 

Církev Československá husitská 
 

Čas Vánoc, čas pokoje a radosti 
Jako farářka chodím do několika škol vyučovat základy křesťanství. V předvánočním čase 

s dětmi zazpíváme koledy a také si samozřejmě povídáme o tom, jak to tenkrát v Betlémě bylo. 
Většina dětí příběh o Ježíšově narození docela hezky zná a tak si často skáčou do řeči a jedno 
přes druhé mé vyprávění doplňují. V tom, co říkají je však mnoho detailů, které v evangeliu vůbec 
nejsou, ale které najdeme třeba právě v koledách. Napadá mě, že je veliký rozdíl mezi tím, jak si 
představujeme, že to tehdy bylo a tím, co se doopravdy stalo. Naše Vánoce a ty první Vánoce 
v Palestině, kdy se Ježíš narodil, jsou velice odlišné. 



Na nás celé vánoční dění 
dýchá něžnou poezií a posvátnou 
krásou. Skutečná realita však 
byla naopak dost drsná. Pro 
Josefa s těhotnou Marií se 
nenašlo místo pod střechou a oni 
se museli uchýlit do syrové 
chladné stáje, kde Maria porodila. 
Teprve pak se nebe rozeznělo 
andělským zpěvem, ale zase: 
v koledách se zpívá o tom, jak se 
lidé ze všech stran honem sbíhají 
k narozenému Ježíši a každý 
přináší tomu děťátku, co má 
nejlepšího. Jak se každý z jeho 
podivuhodného narození raduje. 
Ve skutečnosti to takhle nebylo. 

Sotvakdo si tenkrát povšiml chudých manželů, jež přijali přístřeší opuštěného chléva. Kromě 
Josefa s Marií tehdy jen několik málo lidí vědělo, nebo tušilo, že miminko, co spinká v jeslích, není 
jen tak obyčejné dítě, ale že je svaté, že je to Boží Syn. Věděli to ještě chudí pastýři, kterým to Bůh 
skrze své anděly zjevil, mudrcové od Východu a pár dalších, ale žádné davy. 
Je tedy vůbec legitimní ony koledy zpívat a vnímat vánoční dění prizmatem něhy, krásy, pokoje, 
světla a radosti, když skutečnost byla tolik odlišná? Odpověď je jednoznačná: ANO. Vánoce se 
začaly slavit až velmi dlouho po té, co se Ježíš narodil, co tu na zemi žil, učil, uzdravoval, ujímal se 
slabých,…co dokonal svůj život na kříži a co byl třetího dne vzkříšen. Vánoce se začaly slavit až za 
mnoho desítek let po prvních Velikonocích. A byla to právě velikonoční víra, co jim vtiskla jejich 
ráz. Touto vírou jsou ovlivněny také koledy a písně, které lidé začali k chvále Páně zpívat.  
My křesťané věříme, že co tenkrát andělé sdělovali pastýřům platí i pro všechna další pokolení, 
pro lidi ze všech časů a míst: Dnes se vám narodil Spasitel, Kristus Pán, v městě Davidově. 
Ježíš přišel na svět v takovém ponížení, chudobě a slabosti pro nás. Vzal tím na sebe lidský úděl, 
ať je jakkoliv bědný. Tam v těch jeslích to začalo a pokračovalo dál až k velkému Pátku a pak 
k neděli vzkříšení.... Z lásky k nám se Boží Syn snížil, aby nám mohl darovat skutečný pokoj, 
bezpečí, lásku....Tak to ve víře smíme poznávat a zakoušet a naše víra pak 
má svůj krásný obraz právě v těch koledách. Ony vyjadřují lidskou touhu 
přijmout, co nám Kristus chce darovat. Potěšit se v jeho blízkosti....I když 
nezapomínáme na skutečnou realitu oněch prvních Vánoc v Betlémě, může 
náš život prostoupit radost a pokoj. Vždyť  právě v Ježíši Kristu prozářilo lidské 
temnoty jasné světlo Boží blízkosti.  

Milí přátelé, přeji nám všem, abychom svátky Kristova narození slavili 
v radosti a pokoji. Kéž se právě radost, krása, něha, pokoj, láska a dobro 
stanou zřejmými skutečnostmi našeho života vůbec. Kéž prozáří také tu někdy 
tvrdou realitu všedních dní.  "Sláva na výsosti Bohu a na zemi pokoj mezi 
lidmi; Bůh v nich má zalíbení." 

Požehnané svátky vánoční a požehnaný nový rok 2012 
všem čtenářům Bozkováčku přeje farářka Lada Kocourková 

 
------------------------------------------------------------------------------------------------- 

Informace z  naší knihovny 
 

V první řadě bych Vás rád pozval do naší knihovny vybrat si „něco“ ke zkrácení dlouhých 
zimních večerů.  Výběr je hezký a rozmanitý, jelikož jsme dostali spoustu knížek ze semilské 
knihovny.  
Půjčovní doba v naší knihovně pro rok 2011 až 2012 : 

čtvrtek od 15,00 do 18,00 hodin 
sobota od 8,30 do 11,30 hodin. 

V této době je zde možné si zakoupit knížky od pana Šourka a originální bozkovská Vánoční přání 
od Čermáka 



 
Tip na vánoční dárek! 
 
 
Knížky je možné zakoupit v naší 
knihovně nebo přímo u autora na 
adrese : Ladislav Šourek, Pelešany 44, 
Turnov 511 01, tel 737 624 992, 
 
Originální bozkovská vánoční přání si 
můžete zakoupit v naší knihovně. Výběr 
z více motivů 
 
 
Výpůjční doba v naší knihovně na 
přelomu roku: 
 
Čtvrtek 22.prosince 2011  od 15,00 do 18,00 hodin         poslední letošní výpůjční den 
Sobota 7.ledna 2012     od 15,00 do 18,00 hodin   první  výpůjční den v novém roce 

------------------------------------------------------------------------------------------------------------------- 
 

Náboženská obec Církve československé husitské v Bozkově 

Pravidelně se scházíme při bohoslužbách  
V Bozkově v Husově sboru - 2. neděli v měsíci od 14.00hodin 
    4. neděli v měsíci od 16.00hodin 
V Jesenném v zasedací místnosti OÚ – 4. neděli v měsíci od 14.00hodin 
 
Vánoční bohoslužby 
BOZKOV (Husův sbor): 

24. 12. 2011    24.00 hod.  PŮLNOČNÍ BOHOSLUŽBA 

JESENNÝ (zasedací místnost obecního úřadu): 

26. 12. 2011    14.00 hod.  VÁNOČNÍ BOHOSLUŽBA 
 

K uvedeným shromážděním srdečně zveme: Přijďte mezi nás! 
 
Služba církve 
Diakonická sbírka pro potřebné 

V Bozkově i Semilech Církev čs. husitská stále shromažďuje použité ošacení a ostatní věci 
pro pomoc potřebným. Shromážděná sbírka je posléze odvezena do Diakonie CČSH v Broumově, 
kde se třídí a dále distribuuje lidem v nouzi, do dětských domovů, domovů pro seniory a podobně. 
Až na malá omezení, přijímáme téměř všechno použité oblečení a také drobné předměty do 
domácnosti.  

Upozorňujeme, že v zimních měsících v Bozkově věci na sbírku přijímat nebudeme. 

Věci, které chcete darovat, ale můžete přivést do Sboru Dr. Karla Farského v Semilech 
(vchod z boční strany budovy). Zde jsme vám k dispozici v úředních hodinách:  

pondělí   8.00- 12.30 hodin 
středa   8.00- 15.00 hodin  
čtvrtek   8.00- 12.30 hodin 

Pokud vám tato doba nevyhovuje, kontaktujte nás (tel. čísla: 603 444 151 nebo 481625543) 
a dohodneme jiný čas, kdy bude někdo přítomen, aby od vás mohl přinesené převzít.  
 

 



Z naší školy 
Naše školské zařízení v současné době 

navštěvuje 27dětí ve školce a 24 ve škole. Obě 
zařízení dojíždějí na výcvik v plavání. 
Samozřejmostí je účast na akcích pořádaných 
obecním úřadem, jako jsou besídky a výstavy. 
Děti vyjíždějí za poznáním kultury do divadla a 
kina do Semil a podobně. Spousta dětí je 
zapojena v divadelním kroužku Sokola Bozkov. 
Uvedené fotky zachycují děti při výcviku plavání. 

 
 
 
 
 
 
 
----------------------------------------------------------------------------- 
 

Kolik nás v obci je 
 
Dle evidence obyvatel byl stav k 1.1.2011  560 obyvatel 
Během letošního roku do se: 
Přihlásilo     11 obyvatel 
Odhlásilo       8 obyvatel 
Narodilo se        3 občánci 
Zemřelo        8 obyvatel 
Stav k 21.11. 2011 byl    558 obyvatel 
 

 
Takový malý kousek místa zbyl! Ale nenechám jej 

prázdný. Cítím nutnost poděkovat dvěma bozkovákům, panu 
Stanislavu Hlavovi sen. a Luďovi Kousalovi za pravidelnou a 
bezproblémovou spolupráci. Jistě se najde ještě několik dobrých 
přispěvovatelů, a tak všem díky, vydržte i nadále . Karel 

Zima 
Martin Honců, 5. ročník 
 
Přišla zima bez sněhu, 
kloužeme se v blátě. 
Mámě nosíme jen domů 
umazané gatě. 
 
Zaspal Martin s bílým 
koněm, 
půjdem ho probudit 
honem. 
Ať přiveze za chvilku 
pěknou bílou peřinku. 
 
Ať můžem vzít boby, 
sáně, 
rychle pojedem ze stráně. 
Gatě budou jenom mokré, 
to nebude vadit mámě. 
 
Proč už není bílá zima? 
Měla přijet na Martina. 
Bílý kůň mu asi utek. 
Venku vládne jenom 
smutek. 
 
Stromům listí opadalo, 
mlha na ně padá. 
Není nic, co by je hřálo, 
když se slunce uschovalo. 
 
Hledej koně, Martínku, 
přivez bílou peřinku, 
která všechno přikryje. 
Ať se každý raduje.  



Z činnosti Mysliveckého sdružení Bozkov v roce 2011  
 
 

Již od listopadu předešlého roku se myslivci věnují přikrmování zvěře. Sledují i její 
zdravotní stav. V lednu byl uspořádán tradiční myslivecký bál. 
Během jara bylo v honitbě odpracováno mnoho brigádnických 
hodin.  Opravili jsme tři posedy a jednu kazatelnu. Postavili 
jsme dva nové krmelce a jedny jesle. Tím již byly zahájeny 
přípravy na další zimní sezónu. Letní měsíce využíváme 
k sušení sena. Počátkem září jsme vypustili do volné přírody 35 
ks bažantů.  Máme v úmyslu nakoupit několik zajíců a zlepšit 
tak zazvěření honitby.  

V říjnu  došlo ke změně v 
obsazení funkce mysliveckého 
hospodáře, kterým se stala Markéta 
Koucká. Poslední říjnový víkend jsme společně s Obecním úřadem 
v Bozkově a farností církve římskokatolické v Bozkově  pořádali 
Svatohubertskou mši v místním kostele. Jde o událost, která má stále 
větší ohlas nejen ve zdejší obci, ale v celém regionu. V organizování této 
dnes již tradiční akce hodláme pokračovat i v dalších letech. V tomto 
období myslivci připravují hony. Při té příležitosti navštěvujeme sousední 
myslivecká sdružení a utužujeme tak dobré sousedské vztahy. Při těchto 
společenských setkáních si přejeme hodně mysliveckých zážitků v dalším 
období, které nám jsou odměnou za celoroční práci.  Za tu bozkovským 
myslivcům děkuje a připojuje přání pevného zdraví a mnoha úspěchů 
v roce 2012 
 

Předseda M.S. Bozkov, Kouble Bohuslav 
 

P.S.  Srdečně zveme na tradiční myslivecký bál, který se uskuteční v místní sokolovně 
dne 21.1.2012 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 

Ilustrační obrázek 

Omluva myslivcům: Naprosto neúmyslně, 
patrně již stařeckou zapomnětlivostí, jsem 
nezařadil příspěvek našich myslivců do tištěného 
Vánočního Bozkováčku. Opravdu v tom nebyl 
úmysl a nejvíce mne mrzí, že to byli právě 
myslivci, kteří poslali svůj příspěvek jako první. 

Nyní mně zbývá jen věřit, že za svůj omyl 
se nedostanu do seznamu „škodné“ na odstřel.  

K.Čermák 



25.12. Štěpánská DISCO v sokolovně v Bozkově, Autobus:ze Železného Brodu z 
autobusáku ve 20.30hod.,ze Semil z náměstí-odjezd ve 21.00hod....zpět na konci  akce 
POZOR – nenechte si ujít poslední akci roku 2011!! 
30.12.     „Maloměstské klepny“ premiéra divadelní   hry  Karla Sabiny, od 15,00 a 20,00 
hodin. Pro letošní divadelní sezónu nastudovali bozkovští ochotníci pod vedením Jiřího 
Doubka. 
 

Bohoslužby v kostele Navštívení Panny Marie v Bozkově: 
 

24.12. Půlnoční Mše svatá od 24,00 hodin 
25.12. Sváteční Mše svatá od 10,00 hodin 
26.12. Sváteční Mše svatá od 10,00 hodin 
26.12. Koncert Podkrkonošského symfonického orchestru a pěveckého sdružení Jizeran , 
kde mimo jiné zazní i známá skladba Jana Jakuba Ryby Česká mše vánoční „Hej Mistře“. 
Začátek v 18,00 hodin v kostele. 
 

Náboženská obec Církve československé husitské v Bozkově 

Pravidelně se scházíme při bohoslužbách  
V Bozkově v Husově sboru - 2. neděli v měsíci od 14.00hodin 
    4. neděli v měsíci od 16.00hodin 
V Jesenném v zasedací místnosti OÚ – 4. neděli v měsíci od 14.00hodin 
 
Vánoční bohoslužby 
BOZKOV (Husův sbor): 

24. 12. 2011    24.00 hod.  PŮLNOČNÍ BOHOSLUŽBA 

JESENNÝ (zasedací místnost obecního úřadu): 

26. 12. 2011    14.00 hod.  VÁNOČNÍ BOHOSLUŽBA 
 

 
Čekáme na vaše příspěvky do Poutního 

Bozkováčku 2012. 
Uzávěrka poutního čísla je 31.května 2012 
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